
آب باریکه سهم حوزه اجتماعی از بودجه۱۴۰۰!
انتظارمیرفتدولتتوجهبیشتریبهگروههایهدفحوزهرفاهاجتماعیمیکرد

 لایحه بودجه۱۴۰۰ آخرین لایحه بودجه در راستای 
اجرای قانون برنامه ششــم۱۴۰۴ اســت. با توجه به 
شرایط نامناسب کشور در حوزه کلی رفاه اجتماعی و 
مشکلاتی که کرونا به آن دامن زده است و گسترش 
آسیب های اجتماعی در کشور، انتظار می رفت دولت 
در این لایحه توجه بیشتری به گروه های هدف حوزه 
رفاه اجتماعی می کرد. به گزارش مهر، سیدحســن 
موســوی چلک، رئیس انجمن مددکاران اجتماعی 
ایران در این خصوص گفت: اگر بین بودجه پیشنهادی 
۱۴۰۰ و ســال ۱۳۹۹ در بخش رفاه اجتماعی، نگاه 
تطبیقی داشته باشم در مجموع بودجه رفاه در بخش 
حمایتی آن ۷۰ درصد رشد داشته که بیشتر به خاطر 
یارانه های معیشتی و مستمری های افراد تحت پوشش 
بهزیســتی و کمیته امداد بوده که اجتناب ناپذیر هم 
هســت. به رغم کم توجهی به مفاد قانون حمایت از 
افراد دارای معلولیت مصوب اسفند ۱۳۹۶ در بخش 
توان بخشی تنها ۹.۱درصد رشــد را دولت در لایحه 
پیشنهاد کرد. بیمه های اجتماعی هم ۲۰درصد و امداد 
و نجات ۸.۳درصد رشد داشته اند، آن هم برای کشوری 
که دائم بحران هــای طبیعی مانند ســیل را تجربه 
می کند ؛اما این درصدهای رشد نباید ما را فریب دهد 
چون عقب ماندگی و پایین بودن بودجه سال های پایه و 
قبلی را داشتیم. ضمن اینکه به عنوان مثال این میزان 
رشد برای توان بخشی چندین برابر )بیش از پنج برابر( 
از میانگین رشد حوزه کلان رفاه اجتماعی کمتر است.

اهمیت توجه به اعتیاد به عنوان آسیب 
اجتماعی

رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران با اشــاره به 

اهمیت توجه به اعتیاد به عنوان آسیبی که بی توجهی 
به آن سبب تشدید و ایجاد سایر آسیب های اجتماعی 
می شود بیان کرد: اگر از مردم بپرسید یکی از مهم ترین 
مشکلات اجتماعی آن ها چیست، بدون شک اکثریت 
مردم بــه موضــوع »موادمخــدر و روان گردان ها« 
اشــاره می کنند. به گفته وی، اعتیاد به مواد مخدر و 
روان گردان ها، از میان پنج آســیب اجتماعی اولویت 
اول تعیین شد. همچنین بر اساس آمار دبیر کل ستاد 
مبارزه با مواد مخدر ریاســت جمهوری تعداد افرادی 
که مواد مصرف می کنند به عدد چهار میلیون و ۴۰۰ 
نفر )دو میلیون و ۸۰۰ هزار نفر دائمی و بقیه تفننی( 
می رســد ضمن اینکه نباید فراموش نکنیم ایران در 
کنار دو کشــور بزرگ تولید کننده کشت خشخاش 

یعنی افغانستان و پاکستان قرار دارد. موسوی چلک 
با اشاره به اینکه جرم حدود ۷۰ تا ۷۵درصد زندانی ها 
به دلیل مواد مخدر است، افزود: تأثیر اعتیاد بر طلاق، 
خشونت های خانگی، سرقت جرائم مالی و… هم بر 
کسی پوشیده نیست. متأسفانه در لایحه پیشنهادی 
بودجه سال۱۴۰۰ دولت به مجلس شورای اسلامی نه 
تنها نشانه ای از توجه بیشتر نیست بلکه روند کاهشی 
بیش از یازده درصدی را شــاهد هســتیم. اگر اخبار 
مربوط به معتادان خیابانی را بررســی کنیم هرساله 
شاهد روند رشد این افراد هم هســتیم و حتی زنان 
بیشتر از قبل درگیر مواد مخدر و روان گردان ها شدند و 
گرایش جوانان و جوانان به موادمخدر صنعتی نگرانی 
را جدی تر کرده و کمتر زمانی اســت که مســئولان 

مرتبط از این موضوع ابراز نگرانــی نکنند به همین 
دلیل انتظار بر توجه بیشــتری در بودجه این بخش 
بود. وی ادامه داد: حال ما را چه شده است که خودمان 
را به خوش خیالی زدیم و همین آب باریکه را هم که 
درد زیادی دوا نمی کرد را هر روز کمتر می کنیم؟! به 
گفته وی، خدمات عمومی مانند خدمات بهداشتی، 
آموزشــی، درمانی، در حوزه حاشیه نشــینی طبق 
لایحه بودجه ۱۲.۹ درصد نســبت به ســال گذشته 
رشد منفی داشــته اســت. این در حالی است که ما 
می دانیم سکونت گاه غیررسمی در حوزه آسیب های 
اجتماعی بستری برای گســترش جرم و آسیب های 
اجتماعی هستند. این جامعه شناس ادامه داد: بنابراین 
با چه منطقی بودجه ای را که قرار است برای بالا بردن 
شــاخص های رفاه در مناطق حاشیه نشین استفاده 
شود،کاهش می دهیم. می دانیم آسیب های اجتماعی 
با امنیت جامعه گره خورده است، می دانیم آسیب های 
اجتماعی نظام خانواده را تحت الشعاع قرار می دهد، 
سرمایه انســانی و اجتماعی ما را از بین می برد، اگر 
به حوزه آســیب های اجتماعی توجه نکنیم باید در 
آینده خســارت های زیادی بپردازیم. رئیس انجمن 
مددکاران اجتماعی ایران، پیش بینی رشد مستمری 
بین ۲۰ تا ۲۵ زنان سرپرســت خانوار و خانواده های 
نیازمند را بســیار ناکافی دانست. عضو هیئت رئیسه 
منطقه آسیا و اقیانوسیه فدراسیون جهانی مددکاران 
اجتماعی افزود: در بودجه رشــد تقریباً ۳۰درصدی 
در حوزه کودکان آســیب پذیر پیش بینی شــده که 
 این میزان رشــد هم در لایحه بودجه۱۴۰۰ منطقی

 نیست.

دخترها ۳۰درصد کمتر از پسرها 
»آرزو« می کنند

مدیرکل دفتر امور آســیب دیدگان اجتماعی 
سازمان بهزیستی کشور با اشــاره به اهمیت 
طراحی محیط مطابق با زیست زنانه در راستای 
رســیدن به توســعه پایدار،گفت: مطابق با 
یک نظرســنجی انجام شــده، میزان آرزوی 
دختران نسبت به پســران ۳۰درصد کمتر و 
آرزوی پسران بسیار روشن بوده است؛ چراکه 
خودپنداره منتقل شده از سوی خود، خانواده 
و جامعه به پسران بسیار دقیق و شفاف است 
درحالی که این خودپنداره به دختران منتقل 

نمی شود.

 متروی تهران
 به برج میلاد می رسد

باشــگاه خبرنگاران جوان: مدیر عامل 
شــرکت متروی تهران با اشــاره به افتتاح دو 
ایســتگاه مترو در خط ۶ و ۷ متــروی تهران 
اظهار کرد: ۲۷ آذرماه رئیس جمهور از طریق 
ویدئوکنفرانــس با حضور شــهردار و رئیس 
شورای شهر تهران ایستگاه متروی امیرکبیر در 
خط ۶ و ایستگاه برج میلاد در خط ۷ را افتتاح 
خواهند کرد. وی ادامه داد: این دو ایســتگاه 
مشخصات خاص خود را دارند، ایستگاه امیر 
کبیر پایین تر از میدان شهدا قرار گرفته و قبل 

از ایستگاه میدان شهداست.

صدور مجوز داروی گیاهی 
درمان اعتیاد

شــهرخبر: معــاون علمــی و فنــاوری 
ریاست جمهوری درباره آخرین اخبار از داروی 
گیاهی درمان اعتیاد که توسط دانش بنیان ها 
ساخته شــده اســت، اظهار کرد: در معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری یک ستاد 
در حوزه درمان اعتیاد فعال شــده و به زودی 
فراخوان خواهیم داد تا هر شرکتی که در این 
زمینه ایده ای دارد، ارائه دهد. وی با بیان اینکه 
بوپرنورفین گیاهی یک داروی جدید اســت و 
تا یک یا دو ماه آینده در بازار ارائه خواهد شد 
تصریح کرد: این داروی جدیدی است که توسط 
شرکت های دانش بنیان  ساخته شده است. وی 
با اشاره به اینکه داروی بوپرنورفین گیاهی در 
حال حاضر منتظر دریافت مجوز از سازمان غذا 
و داروست گفت: این دارو در تمام دنیا استفاده 
می شود که نتایج خوبی هم در درمان اعتیاد 

داشته است.
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تااسلامچگونهاست

 سخن حضرت مهدی 
در هنگام ظهور

]...[ بر این اساس، عیســی)ع( دوباره ظهور 
خواهد کرد و به تصریح عبارات عهد جدید )یا 
اناجیل چهارگانه و برخی متون فرعی وابسته 
به آن(، با حاکمان ستمکار خواهد جنگید و 
پس از نابود کردن آن ها بشر را به ساحل نجات 
و رستگاری رسانیده و به زندگی آرمانی اش 
جامه عمل خواهد پوشانید. به همین دلیل، 
مسیحیان منتظر ظهورش باید آماده باشند 
و زمینه های ظهور آن حضرت را فراهم کنند.

 در انجیــل لوقا در این زمینــه چنین آمده 
است: کمرهای خود را بسته، چراغ های خود 
را افروخته بدارید و شما مانند کسانی باشید 
که انتظار آقای خود را می کشند... پس شما 
نیز مستعد باشید، زیرا در ساعتی که گمان 
نمی برید »پسر انســان« می آید. ظهور دوم 
حضرت عیســی)ع( با پیدایش یک سلسله 
حوادث طبیعی، زمینی، آسمانی، سیاسی و 

اجتماعی همراه خواهد بود.
 پسر انســان هنگامی می آید که بشریت با 
مشکلات و مصایب فراوانی دست به گریبان 
است: ...و در آفتاب و ماه و ستارگان علامات 
خواهد بود و بر زمین تنگی و حیرت از برای 
امت ها روی خواهد نمود، به سبب شوریدن 
دریا و امواجش؛ و دل های مردم ضعف خواهد 
کرد از خوف و انتظــار آن وقایعی که بر ربع 
مسکون ظاهر می شود؛ زیـرا قـوات آسمان 
متزلزل خواهد شــد و آنگاه پســر انسان را 
خواهند دید که بر ابری ســوار شده با قوت و 

جلال عظیم می آید.
ادامه دارد

در انتظار منجی

وضعیت یارانه دارو در سال آینده »یلدا«؛ نگرانی کادر درمانفرایند واردات واکسن کرونا سریع تر انجام شود
ایرنا: رئیس سازمان غذا و دارو جزئیات بودجه پیشنهادی برای ارز دارو در سال ۱۴۰۰ را 
اعلام کرد. محمدرضا شانه ساز گفت: در لایحه بودجه پیشنهادی دولت برای سال ۱۴۰۰ 
معادل ۲.۵میلیارد دلار برای ارز دارو و تجهیزات پزشــکی اختصاص داده شده است. وی 
درباره برخی اظهار نظرها مبنی آزادسازی ارز دارو در بودجه سال آینده افزود: حتی اگر ارز 
دولتی تمام کالاهای اساسی حذف شود، اما ارز دولتی ۴۲۰۰ تومانی دارو همچنان باقی 
است. شانه ساز ادامه داد: در سال ۱۳۹۷ میزان ارز تخصیصی برای دارو و تجهیزات پزشکی 

۳.۷میلیارد دلار بوده است.

ایسنا: رئیس ستاد مقابله با کرونا در کلان شــهر تهران به عنوان یک مطالبه عمومی و 
بهداشتی درمانی درخواست کرد که مسئولان در اسرع وقت نیازهای واکسیناسیون مورد 
لزوم کشور را فعلًا از مسیر واردات تأمین کنند. علیرضا زالی با بیان اینکه کارهای خوبی در 
زمینه تولید واکسن ایرانی کرونا در حال انجام است، گفت: جمعی از متخصصان، محققان 
و پژوهش گران کشور به صورت شبانه روزی در حال تلاش هستند تا با حداقل امکانات و در 
سخت ترین شرایط نسبت به تهیه واکسن انسانی مقابله با کرونا اقدام کنند. اما فرایند تولید 

واکسن، پروسه ای زمان بر است.

شهرخبر: اســتاد اپیدمیولوژی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی با تاکید بر اینکه 
برگزاری مراسم شب یلدا، نگرانی اصلی این روزهای کادر درمان، مسئولان و مردم است 
گفت: باید امسال این طوفان را هم پشت ســربگذاریم و شب یلدا همانند سایر جشن ها، 
مراسم و دورهمی های همیشگی که در سال ۹۹ استثنایی برگزار شد، در خانه بمانیم و با 
همان جمع خانوادگی و بدون میهمانی و دورهمی از این شب استفاده کنیم. حمیدسوری 
ضمن اظهارتأسف از اینکه شیوع بیشتر اپیدمی کرونا صرفاً با افزایش مبتلایان همراه نیست 

افزود: مرگ  از پیامدهای تلخ این بیماری است.


